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КРЫЗІС:
ЦІ ЛЯСНУЦЦА
НАШЫ ГРОШЫ?

Заканчэнне на стар. 4.

Цяпер  у  многіх  краінах
свету Сенат – гэта Верхняя
палата  парламенту,  най
больш уплывовая  і паважа
ная ў грамадстве.

Што  такое  Сенат  у  бела
рускай  рэчаіснасці?  Фар
мальна — выбраныя мясцо
вымі Саветамі, а нефармаль
на — прызначаныя вядомай
асобай  члены  Савету  Рэс
публікі. Яны зацвярджаюць ці
адпраўляюць на дапрацоўку
праекты законаў, падрыхта
ваныя Палатай прадстаўні
коў Нацыянальнага сходу Бе
ларусі. Адметна, што за ўвесь
час  існавання  Савету  Рэс
публікі  гэтая  структура  ні
разу ніякім чынам не выявіла
сваёй  пазіцыі,  якая  б  была
адрознай ад пазіцыі кіраўні
ка дзяржавы. Не дарэмна не
каторыя  аналітыкі  ставяць
пад  сумнеў  мэтазгоднасць
самога  існавання  Верхняй
палаты ў парламенце ўнітар
най дзяржавы.

Як бы там ні было, а новая
беларуская Рада старэйшын
ужо амаль сфармаваная і на
роду цікава ўведаць, хто ж у
яго абсалютныя грамадскія
аўтарытэты.

Першымі ў краіне новых
сенатараў  абралі  дэпутаты
мясцовых саветаў Гомельс
кай вобласці.

Адразу заўважым, што ця
перашні гомельскі сенатарскі
ўнёсак  у  Савет  Рэспублікі
амаль нічым не адрозніваец
ца ад папярэдняга. Раней Го
мельскую вобласць прадстаў
ляў  пераважна  дырэктарат
сярэдняга і вышэйшага звя
на. Гэты ж дырэктарат скла
дае касцяк і цяперашніх го

мельскіх сенатараў. Праўда,
ёсць адно адрозненне.

З моманту стварэння Са
вету Рэспублікі (1997 год), у
ім бяззменна засядала ад Го
мельшчыны такая вядомая ў
краіне  фігура  як  былы
партакрат №1 Анатоль Ма-
лафееў. А цяпер ён, чамусьці,
апынуўся не ў гомельскім се
натарскім пуле. Некаторыя
аналітыкі мяркуюць, што ця
пер “непатапляльны” Анатоль
Аляксандравіч  патрапіць  ў
Сенат  праз  прэзідэнцкую
квоту. Але нашы крыніцы ў
гэтым органе ўлады кажуць,
што стан здароўя Малафеева
на дадзены момант не най
лепшы, дый актыўнасць гэта
га аксакала ад палітыкі на па
седжаннях Верхняй палаты
магла быць большай.

Другі  раз  запар  сената
рам выбіраецца кіраўнік Го
мельскай  вобласці  Аляк-
сандр Якабсон, які займае
сваю  высокую  пасаду  ўжо

ПЯТАЕ КОЛА
У БЕЛАРУСІ ФАРМУЕЦЦА НОВЫ СЕНАТ

Жалобнае шэсце па тэрыторыі былога гета прайшло ў Мінску
ад мемарыяльных камянёў па вуліцы Сухой да мемарыяльнага
комплексу “Яма” на вуліцы Заслаўскай. Тут адбыўся мітынг у па-
мяць пра вязняў Мінскага гета, знішчаных 65 гадоў таму. Мінск,
21 кастрычніка 2008 году.

АПЫТАННЕ

НА СТАР. 2

20-ГАДОВЫЯ
СТАРЫКАНЫ
З БРСМ

АГЛЯД ДЗЯРЖАЎНАГА ДРУКУ

НА СТАР. 5

Сенатам у нас называюць Савет Рэспублікі Нацыяналь-
нага Сходу РБ. А ўвогуле ўпершыню Сенат з’явіўся яшчэ
ў Старажытным Рыме. Ён уяўляў сабой Раду старэйшын
(найбольш аўтарытэтных прадстаўнікоў знаці) і
адначасова вышэйшы орган дзяржаўнай улады.

Аляксандр Якабсон
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ЧЫМ СКОНЧЫЦЦА ГЛАБАЛЬНЫ ФІНАНСАВЫ
КРЫЗІС ДЛЯ БЕЛАРУСІ?

ЯРАСЛАЎ РАМАНЧУК, ЭКАНАМІСТ:

“НАС З ВАМІ БУДУЦЬ МУЧЫЦЬ”
Ён скончыцца тым, што сацыялістычная эканоміка стане
гісторыяй. Расійскія датацыі нашай эканоміцы ў памеры 13
адсоткаў ВУП, альбо 7,5 мільярда даляраў,  “высахнуць”,  і
ўлады вымушаныя будуць перайсці на большменш прагма
тычную рынкавую палітыку. Але паколькі людзей, здольных да
такога пераходу, ва ўладзе няма, то яны будуць нас з вамі му
чыць на гэтым пераходным этапе.

СЯРГЕЙ, БАНКАЎСКІ РАБОТНІК:

“НАРЭШЦЕ ПАЧНУЦЦА РЭФОРМЫ”
Спадзяюся, што нарэшце пачнуцца рэформы. Улада проста
вымушаная будзе ісці на непапулярныя меры. Крызіс прывяд
зе да падвышэння эфектыўнасці беларускай эканомікі. Калі
паўсюль будзе грашовы кірдык, дык хто Беларусі дапамагаць
будзе? Нават пры цеснай інтэграцыі з Расіяй.

ПАВЕЛ ДАНЭЙКА, ЭКАНАМІСТ:

“БУДЗЕ РОСТ”
Крызісы заўжды сканчаюцца ростам. Таму будзе рост. Але калі
гэта адбудзецца – цяжка сказаць. Звычайна ліберальныя эка
номікі хутчэй уваходзяць у крызіс,  і хутчэй выходзяць. Мы
павольней увойдзем і павольней будзем выходзіць. Большая
частка нашага ВУП – гэта знешні гандаль. Таму крызіс у по
ўнай меры адаб’ецца на нашых прадпрыемствах.

КАНСТАНЦІН, МЕНЕДЖЭР:

“НАС ЧАКАЮЦЬ ЦЯЖКІЯ ГАДЫ”
З аднаго боку, Беларусь застрахаваная як ад усяго добрага,
так і ад усяго дрэннага, што здараецца за яе межамі. З дру
гога боку, усе поспехі Беларусі апошняга часу, яны не такія
бліскучыя.   Гэта поспехі штучныя.  І на фоне крызісу штуч
насць гэтых поспехаў будзе найбольш відавочная. Але ж я
ўпэўнены, што на Беларусь крызіс паўплывае меней, чым на
астатнія краіны, якія інтэграваныя ў сусветную эканамічную
сістэму. У глабальным сэнсе крызіс скончыцца новымі поспе
хамі, новым пад’ёмам. Як і ўсякі крызіс. І для Беларусі такса
ма. Але нас чакаюць трыпяць вельмі цяжкіх гадоў.

ЛЕАНІД ЗАІКА, ЭКАНАМІСТ:

“УСЕ ЗБЕРАЖЭННІ ЗГАРАЦЬ”
Крызіс у нас яшчэ не пачаўся. Мы ўцягваемся ў крызіс за кошт
знешніх фактараў. Чаго трэба баяцца? Першае – усе збера
жэнні ў беларускіх банках згараць. Гэта будзе трэцяе вялікае
рабаванне. Першае было, калі ў людзей забралі зямлю, купле
ную да вайны. Другое – усё згарэла ў нашых бацькоў у 1991
годзе. І зараз ёсць шанец, што ў дзяцей гэтых бацькоў, і уну
каў тых, хто зямлю купляў, усё можа згарэць. Гэта самая вялі
кая небяспека. Гэта прыкладна 7 мільярдаў даляраў і гэтыя
грошы нічым не забяспечаныя, ні запасамі, ні ліквіднасцю.
Другая небяспека – гэта згуба працы. Усё толькі пачынаецца.

НАТАЛЛЯ, ХАТНЯЯ ГАСПАДЫНЯ:

“БАЯЦЦА ТРЭБА ПАНІКІ”
Баяцца трэба ўсеагульнай панікі. Я не веру ўсім супакойван
ням банкаў, што ў нас нічога страшнага не адбудзецца, што

сітуацыя стабільная, што яны будуць папярэджваць сваіх ук
ладчыкаў. Усё гэта робіцца для таго, каб не ствараць панікі. А
каб яе не было, трэба людзям казаць адкрыта пра ўсё, што ад
бываецца. Чаму на ўзроўні дзяржаўнага тэлебачання і радыё
не ідуць прамыя эфіры з удзелам прафесіяналаў?

СТАНІСЛАЎ БАГДАНКЕВІЧ, ЭКАНАМІСТ:

“АПАСАЦЦА НЯМА ЧАГО”
У Беларусі няма фінансаў. Таму, няма і крызісу. Што такое
крызіс? Гэта абясцэньванне акцый. Перш за ўсё, каштоўных
папер. Калі Вы ўклалі ў пакупку трактарнага заводу мільён, і
паперка  сведчыць,  што  Вы  ўладальнік  гэтага  заводу  на
мільён, то сёння яна каштуе паўмільёна. Завод абясцэніўся
для ўласніка, але як працаваў, так і працуе. Наступствы для
Беларусі будуць толькі пабочныя. Гэта падвышэнне працэнт
ных ставак. Таму што банкі карыстаюцца рэсурсамі, набы
тымі за межамі Беларусі. І гэтых рэсурсаў не хапае. Яны дара
жэюць. Таму працэнтныя стаўкі па крэдытах будуць расці.
Могуць з’явіцца праблемы са збытам нашай прадукцыі. Уклад
чыкам беларускіх банкаў, я думаю, апасацца няма чаго. Ёсць
рэзервы. Знешнія пазыкі значныя, але ж яны не перавыша
юць 20 працэнтаў адносна ўсіх рэсурсаў. Гэта не так і многа.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

“КРЫЗІС ВЫЛЕЗЕ БОКАМ”
Ужо сёння зразумела, што і Беларусі ён вылезе бокам. Пера
дусім аб’яўленая ўрадам праграма маштабнай лібералізацыі
эканомікі сур’ёзна замарудзіцца. У сітуацыі браку грошай і
больш ашчаднай палітыкі крэдытавання было б залішне апты
містычна спадзявацца, што знявечаны крызісам замежны ка
пітал рынецца ў Беларусь скупляць нашы прадпрыемствы.
Натуральна, узнікнуць праблемы і з экспартам тавараў. Бо ва
ўсіх краінах людзі пачынаюць ашчаджаць свае грошы. Калі
кошт нафты і далей будзе зніжацца, дык гэта таксама моцна
ўдарыць па Беларусі, бо мы добра зараблялі на перапрацоў
цы і перапродажу нафты. Затое многія з тых соцень тысяч бе
ларусаў, што працуюць сёння за мяжой, вернуцца ў краіну.
Бо агульны спад вытворчасці спародзіць беспрацоўе ў самых
шырокіх маштабах. Праўда, апошняе зусім не азначае, што на
радзіме іх чакае праца... Разам з тым, я спадзяюся, што гэты
фінансавы крызіс хоць нешта ды зменіць, як у галовах нашай
улады, так і паспалітага люду. Хопіць трымацца за савецкія
стэрэатыпы нейкага свайго адметнага шляху. Як і адвечнага
беларускага: мая хата з краю. Нідзе няма ўжо ніякіх краёў.

З АДКАЗАЎ ЧЫТАЧОЎ:

На маёй кніжцы няма 100 тысяч даляраў, у павышэнне зар
платы на 28% не веру, цукрам, соллю і запалкамі запасся, калі
рэжым рухне ў выніку крызісу – не заплачу. У мяне, як ва ўсіх
беларусаў, усё ў парадку. Просты чалавек

Падымуцца кошты на газ і прадукты, а з экрана нам будзе
Дзядзька з вусамі казаць пра стабільнасць. Зноў дзяржава пад
мане свой народ. Павел, качагар

З SMS-АДКАЗАЎ НА ПАПЯРЭДНЯЕ ПЫТАННЕ:
ЯК АДЗНАЧЫЦЬ 20-ГОДДЗЕ БНФ?

20годдзе БНФ трэба адзначыць вяртаннем Зянона ў Бела
русь і аб’яднаннем БНФ. Зміцер, студэнт, Магілёў
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У ЦІСКАХ ПАМІЖ РАСІЯЙ І ЗША
МІКАЛАЙ ЛУКАШЭНКА КАМАНДУЕ ГЕНЕРАЛАМІ – РАСІЙСКІ КРЭДЫТ У ДВА МІЛЬЯРДЫ АМЕРЫКАНСКІХ
ДАЛЯРАЎ – ГАТОВЫ ПРАЕКТ КАНСТЫТУЦЫЙНАГА АКТА – ДЛЯ НАШЫХ СУСЕДЗЯЎ АДМЕНЕНЫ ВІЗЫ Ў
ЗША – ЗША ЗАХОЎВАЮЦЬ САНКЦЫІ СУПРАЦЬ РЭЖЫМУ РБ — САЙТ “МАККЕЙН ЗА БЕЛАРУСЬ”

Цэнтральнай  падзеяй,
якую  найбольш  абмярко
ўвалі на мінулым тыдні, стаў
пазашлюбны Лукашэнкаў 5-
гадовы сын Мікалай, які ў
афіцэрскай  форме  разам  з
бацькам прымаў даклады ге
нералаў на вайсковых вучэн
нях “Восень2008”. Адна рэч,
калі старэйшы бярэ малога з
сабой на “Славянскі базар” ці
на Алімпіяду ў Пекін.  І зусім
іншая – калі дзіця на поўным
сур’ёзе ўдзельнічае ў вялікай
палітыцы  ці  вайсковых  ма
неўрах. Тады і палітыка і ма
неўры  ператвараюцца  ў
дзіцячы сад. На добры лад,
пазашлюбнаму Мікалаю Лу
кашэнку самае месца ў сап
раўдным дзіцячым садку і да
лей ад тэлекамер.

За  сямейным  серыялам
Лукашэнкі  менш  прыкмет
ным  застаўся  крэдыт у 2
мільярды даляраў, які Расія
дасць Беларусі двума тран
шамі па адным мільярдзе сё
лета і ў наступным годзе. Пра
гэта ў аўторак заявіў міністр
фінансаў РФ Аляксей Кудрын.
Варта нагадаць, што ў снежні
2007 году Беларусь ужо ат
рымала  ад  Расіі  крэдыт  на
суму $1,5 млрд. Але і гэта не
ўсё. Некалькі дзён таму ўрад
і Нацыянальны банк Беларусі
звярнуліся да Міжнароднага
валютнага фонду з просьбай
пра  крэдыт  таксама  ў  два
мільярды  даляраў.  Гэтую
інфармацыю агенцтву “Інтэр

факс” пацвердзіў начальнік
упраўлення інфармацыі Нац
банку  Беларусі  Анатоль
Драздоў. Ён таксама заявіў,
што  Беларусь  просіць  гро
шай і ў  іншых банках  іншых
краін. Маўляў, мэта пазыкаў
– стварыць “падушку бяспекі”.
Паўсюль  у  свеце  бушуе
крызіс, у суседзяў — крызіс, і
толькі Беларусь – астравок
стабільнасці – павінна забяс
печыць сябе ад магчымых за
калотаў, якія могуць прыйсці
зза мяжы.

Зразумела, што ўсе згада
ныя крэдыты некалі давяд
зецца аддаваць. Калі не гра
шыма,  якіх  у  нас  вобмаль,
дык натурай – тэрыторыяй,
напрыклад, і суверэнітэтам.

Пра  магчымасць  такога
развіцця падзей сведчыць і
заява старшыні Палаты прад
стаўнікоў РБ Уладзіміра Па
пова, які ў мінулы панядзе
лак сказаў журналістам, што

беларускарасійская  група
нарэшце падрыхтавала пра-
ект Канстытуцыйнага акта
так званай Саюзнай дзяржа
вы. Папоў адзначыў, што пра
ект можа быць зацверджаны
ўжо  на  бліжэйшым  пасед
жанні Дзяржсавету 3 лістапа
да. Раней паведамлялася, што
пасля зацвярджэння ў Бела
русі  і Расіі павінны прайсці
рэферэндумы аб аб’яднанні.

Такім чынам, паўсюль за
межамі  Беларусі  бушуе
крызіс,  а  ў  нас  ствараецца
падушка бяспекі. Незразуме
ла толькі, чаму нашы суседзі
не бяруць мільярдных крэ
дытаў, не закладаюць сваю
будучыню ў ламбард “саюз
ных  дзяржаваў”,  а  жывуць
зусім іншымі клопатамі.

З Літвы прыйшло паведам
ленне, што з наступнага ме
сяца  грамадзянам  гэтай
краіны адкрыты бязвізавы
ўезд у ЗША.  Гэта  значыць,
што  літоўцы  змогуць  без
візаў адпраўляцца ў Амерыку
з мэтай турызму, бізнеса ці ў
нейкіх  іншых  прыватных
справах тэрмінам на 90 су
так. Адмена візавага рэжыму
стала магчымай пасля таго,
як колькасць адмоваў у аме
рыканскіх візах ў краіне не
перавысіла 10 адсоткаў. Ра
зам з літоўцамі візавага кло
пату пры паездках у ЗША паз
бавіліся  латышы,  эстонцы,
венгры, славакі, чэхі і паўднё
выя карэйцы.

А  вось  для  беларускага

прэзідэнта Штаты застаюцца
закрытымі на замок. Пра гэта
ў  інтэрв’ю агенцтву Reuters
заявіў намеснік дзяржсакра
тара ЗША Дэйвід Меркель. Ён
адзначыў,  што  Вашынгтон
адрэагаваў  на  вызваленне
палітвязняў у Беларусі спы
неннем на паўгода санкцыяў
адносна  двух  беларускіх
прадпрыемстваў  канцэрну
“Белнафтахім” — “Лакафар
ба”  і “Полацкшкловалакно”.
Але каб адмяніць усе санк-
цыі, трэба пачакаць далей
шых  крокаў  афіцыйнага
Мінска ў кірунку пашаны да
правоў чалавека  і развіцця
грамадзянскай супольнасці.

Тым часам у інтэрнэце з’я
віўся сайт кандыдата ў прэзі
дэнты ЗША Джона Маккейна
пабеларуску  “McCain  for
Belarus”. “Сенатар Маккейн –
супраць перамоваў з дыкта
тарамі, ён – перакананы су
пернік тыранаў усіх масцяў
ва ўсім свеце, — сказана на
сайце.  —  Ён  прапаноўвае
жорсткую палітыку ў дачы
ненні да Расіі, якая з’яўляец
ца спонсарам рэжыму Лука
шэнкі.  Маккейн  ведае,  што
такое Беларусь, сістэмна пад
трымлівае  дэмакратычныя
пераўтварэнні ў нашай краі
не.  Лукашэнка  баіцца  Мак
кейна, лічыць яго асабістым
ворагам,  таму  ён  не  пусціў
яго ў Беларусь, калі сенатар
хацеў  яе  наведаць”.  Адрас
сайта:

mccainforbelarus.com/be.
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Заканчэнне. Пачатак на
стар. 1.

ПЯТАЕ КОЛА
У БЕЛАРУСІ ФАРМУЕЦЦА НОВЫ СЕНАТ

ныя метады навучання, такія
як дзелавыя гульні, сітуацый
ныя заданні, круглыя сталы,
выязныя заняткі на прадпры
емствах і іншыя”.

Цікава, а якія трэба было
ўжыць  “актыўныя  метады”,
каб 79,1 адсотка выбаршчы
каў 32 участка (гэта пераваж
на навучэнцы кааператыўна
га  ўніверсітэта)  прагаласа
валі за кандыдатку ў дэпута
ты ад улады – Ларысу Кузня
цову? Дарэчы, яна апошнія 5
гадоў прадстаўляла Гомель у
Палаце  прадстаўнікоў.  Па
сваёй жа 34 выбарчай акрузе
гэтая  жанчынка  набрала
ўсяго 50,14 адсоткаў галасоў
– самы нізкі паказчык па ўсёй
краіне! А на суседнім  23 вы
барчым участку, дзе месціцца
іншы ўніверсітэт – тэхнічны
імя Сухога – Кузняцова здо
лела набраць толькі 23,3 ад
сотка галасоў. Быццам бы су
часная студэнцкая моладзь у
сваіх палітычных сімпатыях
антыпатыях не моцна адроз
ніваецца. Тым больш, узгада
ныя ўніверсітэты сапраўды
знаходзяцца побач…

З гомельскім Аўтобусным
паркам №1, ад якога ў склад
Савету Рэспублікі прадстаўле
ны  галоўны  энергетык
Віктар Скарабагатаў, такса
ма  ў  свой  час  адбываліся
дзіўныя метамарфозы. Каля
80 супрацоўнікаў гэтага пар
ку напісалі заявы аб уступ
ленні ў незалежны прафсаюз

ўласцівасць  —  аказвацца
бясспрэчна першай ва ўсіх
прэзідэнцкіх кампаніях пасля
1994  году.  Падчас  выбараў
першай  асобы  дзяржавы  ў
2001 годзе Гомельшчына ўжо
пад кіраўніцтвам Аляксандра
Якабсона аддала аж 85 адсот
каў галасоў сваіх выбаршчы
каў за дзейнага прэзідэнта,
пераплюнуўшы  нават  яго
радзіму – Магілёўшчыну (83
адсоткі). Тады як у сярэднім
па краіне, згодна з афіцый
нымі звесткамі Цэнтральнай
выбарчай камісіі, за Лукашэн
ку прагаласавала 75,65 адсот
каў беларусаў, якія мелі пра
ва голасу.

На апошніх прэзідэнцкіх
выбарах Гомельшчына пайш
ла яшчэ далей – у 2006 годзе
тут налічылі 90,3 адсоткі гала
соў! І гэта тады, калі Цэнтрвы
баркам аддаў нашаму паста
яннаму прэзідэнту ў цэлым
па краіне “ўсяго” 83 адсоткі.

сёмы год.  Інжынербудаўнік
—  паводле  спецыяльнасці,
кіраўнік – што называецца,
па прызванні. У свой час уз
нагароджаны ордэнамі Па
шаны і Айчыны ІІІ ступені. Го
мельская  вобласць  пры  ім
выйшла з шэрагу самых ад
сталых у краіне. Але падчас
апошняга  прэзідэнцкага
візіту Якабсон атрымаў шмат
“вышэйшай” крытыкі. Праўда,
калі ён усё ж патрапіў у сена
тарскія спісы, значыць, гнеў
быў  зменены  на  літасць.  І
зразумела чаму.

Ёсць  у  Гомельскай  воб
ласці  адна  вельмі  цікавая

Ала Навумчык

З выбарамі звязаная гісто
рыя яшчэ аднаго сенатара (ці
сенатаркі) з Гомельшчыны –
Алы Навумчык, якая працуе
рэктарам Беларускага ганд
лёваэканамічнага ўніверсі
тэта спажывецкай каапера
цыі. На сайце ўніверсітэта не
без гонару напісана, што ён
“актыўна працуе з навучаль
нымі ўстановамі ЗША, Фран
цыі,  Іспаніі з мэтай правяд
зення бізнессемінараў, вы
дання навучальнай і навуко
вай  літаратуры…  Шырока
выкарыстоўваюцца  актыў

Віктар Аверын

радыёэлектроннай прамыс
ловасці. Адміністрацыя прад
прыемства  пад  пагрозай
звальнення прымусіла 70 ча
лавек забраць заявы назад.
10 чалавек адмовіліся. З “ад
моўнікамі”  не  працягнулі
працоўных кантрактаў, і яны
былі вымушаныя з’ехаць на
заробкі ў Расію.

Галоўны энергетык – гэта,
канечне, не дырэктар і не на
меснік дырэктара па ідэалаг
ічнай працы, але таксама ад
міністрацыя. З усімі, што на
зываецца, адпаведнымі на
ступствамі…

Пра наваяўленага гомель
скага сенатара Віктара Аве-
рына – дырэктара Інстытута

Адметна, што за
ўвесь час

існавання
Савету

Рэспублікі гэтая
структура ні

разу ніякім
чынам не

выявіла сваёй
пазіцыі, якая б
была адрознай

ад пазіцыі
кіраўніка

дзяржавы. Не
дарэмна

некаторыя
аналітыкі

ставяць пад
сумнеў

мэтазгоднасць
самога

існавання
Верхняй палаты

ў парламенце
ўнітарнай
дзяржавы

радыялогіі — дагэтуль гаво
раць  нямала  цёплых  слоў.
Напрыклад,  акадэмік  Іван
Нікітчанка сведчыць, што ён
прыехаў з Обнінска адразу
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“Рэспубліка” піша пра но
выя формы барацьбы з п’ян
ствам і алкагалізмам. У Бела
русі  адраджаюцца  “дошкі
ганьбы”.

“— Мы не случайно сегодня
решили навести порядок в
этом сквере, который в наро-
де называют «Каштаны», –
говорит в беседе со мной заме-
ститель начальника РУВД
Партизанского района Минска
Александр Гладун. – Нам стали
поступать жалобы на пьяниц
от местных жителей. Не-
сколько дней наблюдали за
сквером скрытой камерой.
Каждый вечер здесь собира-
ются компании по 5—10 чело-
век и распивают спиртное.
Большинство из них – работ-
ники ближайших заводов. Пос-
ле смены они движутся по
привычному маршруту: про-
ходная – винно-водочный от-
дел магазина – сквер. Худший
сценарий таких посиделок из-
вестен: чарка за чаркой, слово
за слово – завязывается пере-
бранка. В ход идут кулаки, а по-
рой и горлышки разбитых бу-
тылок. От спиртного до пре-
ступления — один шаг. Полго-
да назад в этом самом сквере
пьяный парень изнасиловал и
убил девушку…

Другой способ борьбы с
пьянством милиция применя-
ет на самом тракторном за-
воде. Здесь появилась своя

доска позора. Фотографии,
сделанные скрытой камерой в
сквере, висят прямо у входной
двери. Когда мы подъехали,
вокруг толпились рабочие:

— Глянь-глянь, это ж Генка
из второго цеха!

— А кто рядом в сером
пальто с бутылкой? Дмит-
рич? Так он же старший по
смене. Попал так попал…

Идею подал начальник
Партизанского РУВД Олег Гай-
дукевич по ходу акции «Минск –
территория трезвости».
Скоро такие доски появятся
на каждом предприятии райо-
на. Заводы должны знать сво-
их «героев»!

…Спустя полчаса после ак-
ции я специально решил еще
раз заглянуть в «Каштаны». В
тени деревьев стояла подо-
зрительная компания. Пьяные
возгласы доносились из глуби-
ны сквера.

— Парень, третьим бу-
дешь? – послышалось со сто-
роны.

Неужели милицейский пат-
руль должен дежурить здесь
день и ночь?..”

Які нявыхаваны чалавек,
гэты журналіст. Яму як чала
веку  прапанавалі  быць
трэцім, а ён міліцыю шукае.
Што  ж  тычыцца  рабочых,
якія чырванеюць ад сораму
пры  выглядзе  сваіх  фізія
номій  на  “дошцы  ганьбы”  і

ДВАЦЦАЦІГАДОВЫЯ
СТАРЫКАНЫ З БРСМ
АБО “ГЛЯНЬ, ГЭТА Ж ГЕНКА З ДРУГОГА ЦЭХА!”

пасля аварыі на Чарнобыльс
кай АЭС і быў адным з ням
ногіх прафесіяналаў у сваёй
галіне,  заўсёды  меў  свой
пункт  гледжання  на  тую  ці
іншую  праблему  і  шляхі  яе
вырашэння.

Але апошнім часам “лінія
партыі” жорстка ўказвае на
мэтазгоднасць  пражывання
беларусаў на забруджаных
радыянуклідамі  землях.
Інстытут радыялогіі з  гэтай
лініяй згодны…

Ёсць сярод гомельскіх се
натараў заслужаныя людзі,
якія з палітыкай у такой сту
пені,  як  вышэйпамянёныя
асобы, не сутыкаліся. Ды і ка
роткай няпоўнай характары
стыкай апошніх мы не хацелі
закрануць  іх  гонар  і  год
насць. Але краіна павінна ве
даць сваіх герояў. Прычым,
не толькі з фасаднапрыліза
нага боку.

Палітолаг  Аляксей Яско
лічыць “беларускае сенатар
ства феноменам”:

— Ва ўсім свеце фігура се
натара валодае велізарным
палітычным уплывам. У яго
часта бяруць інтэрв’ю. Да яго
пазіцыі  прыслухоўваюцца.
Сенатар  у  любы  момант
можа патэлефанаваць прэзі
дэнту  ці  прэм’ерміністру  і
пры наяўнасці сур’ёзных до
вадаў пераканаць кіраўніка
дзяржавы ў іншым шляху вы
рашэння пэўнай праблемы.
Цяпер усе гэта перлюструйце
на  беларускага  сенатара,  і
вам стане крышку няёмка.

Сапраўды,  што  да  бела
рускіх “самых аўтарытэтных
людзей  краіны”,  дык  іх  не
відаць  і  не  чуваць.  Ці  гэта
тлумачыцца іх рэальным аў
тарытэтам і ўплывам на пад
зеі, ці – непатрэбнасцю Сена
та, як пятага кола ў возе бе
ларускай сістэмы ўлады, ці
імкненнем кіраўніка краіны
схаваць  у  ціхую  нішу  ўсіх
іншых патэнцыйных лідэраў?
– на гэтае пытанне нам яшчэ
трэба будзе адказаць.

масава пераходзяць на “Бу
раціна”  і кефір... Сапраўды,
сацрэалізм — неўміручы.

А “Народная газета” піша
пра “флэшмобы”, якія лад
зяць БРСМаўцы.

“Эпатировать публику в
наши дни модно. Кто-то для
этого создает жесткую соци-
альную рекламу, кто-то уст-
раивает на улицах перфоман-
сы, кто-то участвует в
флешмобах... Какие только ак-
ции не придумывают устрои-
тели ради привлечения обще-
ственного внимания! Так, в
России во время очередного
флешмоба большое количе-
ство людей, связавшись рука-
вами одежды в единую цепь,
прошли так перед министром
связи, протестуя против за-
силья Интернета. В Беларуси
флеш-акции отличаются
меньшей агрессивностью.
Толпы людей зажигают свечи,
парни дарят незнакомым де-
вушкам цветы, студенты це-
лыми курсами посещают чи-
тальные залы... Мило и краси-
во.

К 90-летию комсомола Бе-
лорусский республиканский
союз молодежи организовал
флеш-акцию юбилейного про-
екта под названием “Река вре-
мени”. Вчера горожане уча-
ствовали в импровизирован-
ном путешествии по волнам
памяти в комсомольские вре-
мена ХХ века. Пересечение во
временах и поколениях прошло
в Центральном парке имени
Горького города Минска. Гости
акции прогулялись по расцве-
ченному шарами и лентами
мосту, который исполнил
роль своеобразной машины
времени и “перенес” участни-
ков в прошлое столетие”.

Якія  яны  мілыя,  нашы
дваццацігадовыя старыканы
з  БРСМ.  У  камсамольскае
мінулае сплаўляюцца. Цікава,
якая колькасць людзей пры
няла ўдзел у гэтым шызафрэ
нічным дзеянні. Але ж сумна
ўсё гэта. Бо плывуць яны ўсе
ў камсамольскую будучыню і
іншых за сабой цягнуць.

Алесь КанюцічВіктар АЛЯХНОВІЧ
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КАБ НЕ БЫЦЬ У РОСПАЧЫ
АД НАСТУПНЫХ ВЫБАРАЎ

Пошта рэдакцыі

Слухаючы радыё
НЕ ПАГАВАРЫЛІ
ЧАМУ НА БЕЛАРУСКАЙ СВАБОДЗЕ НЯМА ТАГО, ШТО ЁСЦЬ НА РУСКАЙ?

На  мінулым  тыдні  на
рускім Радыё Свабода слухаў
я перадачу з вядучым Вікта
рам Шэндэровічам. Гэтым ра
зам у гасцях у Шэндэровіча
быў госць з Беларусі – гра
мадскі актывіст Андрэй Кім.
Перадача  пакінула  вельмі
сімпатычнае ўражанне. Апаз
іцыянер цэлую гадзіну адказ
ваў на з’едлівыя правакацый

ныя пытанні вядомага саты
рыка  і  вытрымаў  экзамен.
Вобраз Кіма зайграў жывымі
фарбамі  й  эмоцыямі.  На
жаль, у беларускім радыё та
кое  вельмі  рэдка  пачуеш.
Хоць  апазіцыянеры  і  часта
выступаюць, але іх выступы
зусім  кароценькія  —  адна
дзве хвілінкі. А такіх перадач,
каб на працягу цэлай гадзіны

з госцем талкова пагаварылі,
як на рускай Свабодзе, у нас
няма.

На мінулым тыдні я й сам
быў запрошаны ў прамы эфір
“Начной Свабоды”. Гаварыў
пра Віленскі беларускі музей.
Размаўлялі мы хвілін пятнац
цаць і, здаецца, многае ўда
лося растлумачыць, але праб
лем тут столькі, што можна

было б гаварыць цэлую гадз
іну. І, каб атрымалася сапраў
дная дыскусія, трэба было б
даць выказацца гэтак жа раз
горнута  іншым удзельнікам
гэтага працэсу. Але такой пе
радачы такога фармату няма.
А магла б быць. Да прыкладу,
замест паўтору з 20й па 22ю
гадзіну.

Сяржук Вітушка

Хачу  падзяліцца  сваімі
высновамі  пасля  выбараў
мінулых. Я быў назіральнікам
у акруговай камісіі Бабруйс
кайЛенінскай выбарчай ак
ругі №29. А яшчэ назіраў на
выбарчым участку №7 згада
най акругі. Мне пашанцава
ла,  бо  тут  у  складзе  камісіі
быў  апазіцыйны  камуніст  і
былі  яшчэ  назіральнікі.  А
можа  проста  старшыня
камісіі  не  выслугоўвалася?
Фальсіфікацый пры галаса
ванні мы не знайшлі. Участак
гэты  месціцца  ў  цэнтраль
най частцы Бабруйска, склад
выбаршчыкаў па ўзросце –
сярэдні.  Дык  вось:  выбары
тут не адбыліся, прагаласава
ла толькі 42% выбаршчыкаў, і
тое  14%  —  датэрмінова.  У
тым ліку, амаль увесь інтэр
нат швейнай фабрыкі “Сла
вянка”.

Ці  вераць  выбаршчыкі  ў
справядлівасць гэтых выба
раў? Не цяжка пераканацца,
апытаўшы сваіх калег па ра
боце, знаёмых, проста люд
зей, з якімі кантактуеш у роз
ных  выпадках,  што  такіх
знайсці  складана  нават  ся
род  тых,  хто  падтрымлівае
ўладу. Узнікае пытанне: хто ж
хадзіў на гэтыя выбары?

Я  лічу,  што  на  выбары
хадзілі: 1) тыя, хто падтрымл
івае ўладу і яе кандыдатаў,  і
за якіх гэтая ўлада вяла ак
тыўную  кампанію  ў  СМІ;  2)
тыя,    каго  настойліва  “зап

расілі” – студэнты, жыхары
інтэрнатаў і  іншыя адмініст
рацыйна  залежныя;  3)  тыя,
хто  лічыць,  што  выбары  –
гэта абавязак перад грамад
ствам, і галасавалі дзеля свай
го сумлення.

Большасць  складае  пер
шая  група,  што  і  паказалі
вынікі  выбараў.  І  вось  пры
такіх умовах за кандыдата ад
улады прагаласавала толькі
24% ад усіх выбаршчыкаў  і
56,9% ад тых, хто прыйшоў
на галасаванне. Выходзіць,

што 74,6% не падтрымліва
юць  уладу  ў  яе  дзеяннях  і
закліках  прыйсці  і  падтры
маць  яе  кандыдата,  ці  —
толькі чвэрць — падтрымлі
ваюць.  Ёсць  над  чым  паду
маць…

Апазіцыйных кандыдатаў,
а  дакладней  апазіцыю,  вы
баршчыкі  таксама  не  падт
рымліваюць, бо за кандыда
таў ад апазіцыі прагаласава
ла толькі 20,9% ад тых, хто
браў удзел у галасаванні, ці
8,8% ад усіх выбаршчыкаў. А

4,3% адпаведна зусім галаса
валі супраць усіх. Але віда
вочна, што большасць існую
чым у краіне становішчам не
задаволена і па гэтых праві
лах жыць не хоча.

Не  буду  рабіць  ніякіх
прагнозаў, але варта даска
нала прааналізаваць вынікі
гэтых выбараў, каб не быць у
роспачы ад вынікаў наступ
ных.

Юры Грынявецкі
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ТЭМЫ
ХТО МАЕ БРУДНУЮ ДУШУ, ТОЙ ГАНАРЫЦЦА ЧЫСЦІНЁЙ КРЫВІ

Фотафакт

Стрэмкі

Збор ураджаю журавін. Прад-
прыемства “Беларускія журав-
іны”, вёска Селішча Брэсцкай
вобласці, кастрычнік 2008
году.
Перад зборам плантацыю за-
паўняюць вадою, і ягады, сар-
ваныя ў часе праходжання
трактараў, усплываюць на
паверхню.

Нядаўна ў мяне не адбыла
ся  выстава  ў  адным  з
віленскіх універсітэтаў.

Строгая дама ў чорным з
сурова падціснутымі вуснамі
папракнула:  “Вы  не  папя
рэдзілі, што малюеце аголе
ных жанчын!”

Уздыхнуўшы,  я  адставіў
прыгажунь без сукенак убок.

Засталіся толькі апрану
тыя  ў  разнастайныя  казач
ныя строі.

Дама  крытычна  глянула
на абразкі  і пайшла з кімсь
раіцца. Неўзабаве вярнулася
і абвясціла канчатковы пры
суд: “Вашы творы не пасуюць
да акадэмічнага атачэння!”

Я азірнуўся — і праўда: на
сценах  віселі  “правільныя”
творы  з  пісягамі,  плямамі  і
трохкутнікамі. На маіх абраз
ках трохкутнікі былі толькі ў
пэўных месцах, і то не надта
выразныя.

“Мяняй тэму  і ўсё ў цябе
будзе добра!” — напісаў на
плакаце маёй выставы невя
домы  добразычлівец  яшчэ
гадоў гэтак дваццаць таму.

Мо й праўда? Што мне Ге
куба, якая да таго ж прагне
нагадваць Якуба!

Але хто ведае — ці я выб
раў тэму, ці то яна мяне за
паланіла.

Зрэшты, да падобных сіту
ацый я ўжо прывык. У адной
польскай галерэі мне такса
ма адмовілі – “Такіх жанчын
не бывае”. Але таму я іх і ма
люю  —  каб  былі.  Хаця  б  на
палатне.

Аднак трэба было думаць,
як забраць творы назад, на
сваё падстрэшша. Параілі ча
лавека, які меў самаход. Уда
лося змясціць усё — уціснуць
у багажнік і запоўніць салон.
Едзем.

Мой  дабрачынца  пачуў,
што я размаўляю пабеларус
ку. “А я — украінец!” — кажа.
“То мо вы знаёмы з...” — я на
зваў прозвішчы знаёмых ук
раінцаўмузыкаў.

“Дык якія ж то ўкраінцы!
— абурыўся мой новы знаё
мец. — То ж жыдоўскія мор
ды!    Іш, украінскія песні пя
юць, жыдзяры!” — бушаваў.

Я  хацеў  штось  сказаць,
адна з маіх прыгажунь балю
ча ўперыла мне цяжкой ра
май па патыліцы.

“Усё захапілі, усюды іх по
ўна! Яны і цара забілі — гэта

ж  было  рытуальнае  забой
ства!”

Краем вока я заўважыў у
бардачку касету – “Хор сестёр
—  нейкай  там  –  обители”.
Ага, яшчэ адзін “глубоко ве
рующий”.

Колісь  такога  кшталту
вернікі  даводзілі  мне,  што
Божая маці была не габрэй
ка,  а  арамейка.  Гэта  жыды
прыдумалі, што яна, нібыта,
належыць да іхняга паганага
родуплемені. А паколькі яны
нацыянальнасць акрэсліва
юць паводле маці, то нават
падумаць  страшна,  кім  бы
тады лічыўся Хрыстос.

Падумалася  —  той,  хто
мае брудную душу, ганарыц
ца чысцінёй свае крыві.

І вось асобнік, што ледзь
засвоіў  табліцу  множання,
лічыць сябе вышэй за докта
ра фізікаматэматычных на
вук,  бо  той  належыць  да
“няправільнай” нацыі.

Усюды ёсць свае “чыстак
роўныя”.

Нядаўна ў Вільні збудавалі
шыкоўны жылы дом. Можна
сабе ўявіць, колькі там каш
туюць кватэры, калі з вокнаў
адкрываецца від проста на

гару Гедыміна.
Але  прыехала  з  Ізраіля

паўтузіна рабінаў, якія патра
бавалі  дом  неадкладна
знесці. Бач, на тым месцы ў
незапамятныя часы былі габ
рэйскія  могілкі.  Дарма  га
радскія ўлады даводзілі, што
могілкі за згодай габрэйскай
абшчыны  былі  перанесены
яшчэ ў царскія часы. Прапа
ноўвалі зрабіць раскопкі. “Не,
— пярэчылі рабіны ў чорных
капелюшах, пейсатыя і бара
датыя, нібы з карыкатураў у
часопісе “Безбожник у стан
ка”,  —  юдаізм  не  дазваляе
раскопваць могілкі”. І хадзілі
каля дома з драцянымі лоз
камі ў руках, якія адхіляліся ў
бок,  патрэбны  шаноўным
старцам.

Заплацілі рабінам амаль
паўмільёна, каб з’ехалі. Па
куль ціха, але ці надоўга?

Не,  сябры,  гэта  добра
толькі тады, калі жарабцы ці
каровы чыстакроўныя.

А найлепшыя людзі — про
ста нармальныя.

Алег Аблажэй
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Ці  можна  арганізаваць
грамадскую  кампанію  суп
раць мату, у сэнсе – супраць
брыдкаслоўя?  Напрыклад,
“Маці супраць мату”. Цікава,
як часта актывісты кампаніі
ўступалі б у канфлікты з гра
мадзянамі, якія радасна ма
цюгаюцца паўсюль. Цікава,
чый бок у гэтых канфліктах
прымала б міліцыя?

Надзвычай рэдка хтосьці
публічна наважыцца зрабіць
брыдкаслову заўвагу. Мат усё
больш  робіцца  побытавай
звыкласцю.  Мат  разбурае
душу ці дапамагае “выпусціць
пару”?

У  беларускіх  праваахоў
ных органаў ёсць тэндэнцыя
затрымоўваць за брыдкасло
ўе, але не тых, хто сапраўды
лаецца, а апазіцыянераў. Гэта
паўтараецца перад кожнай
значнай палітычнай кампані
яй  альбо  акцыяй.  Падчас
прэзідэнцкіх  выбараў  2006
году  ва  ўсіх  рэгіёнах  Бела
русі адбыліся затрыманні ак
тывістаў  апазіцыі  –  былі

арыштаваныя каля 300 чала
век. Людзей арыштоўвалі па
артыкуле “дробнае хуліган
ства” за тое, што яны нібыта
“лаяліся матам у грамадскіх
месцах”.

Чаму праваахоўныя орга
ны выкарыстоўваюць менав
іта гэты артыкул да актыві
стаў  апазіцыі?  Гэта  самы
“просты” артыкул для орга
наў  міліцыі,  які  прасцей  за

ўсё афармляецца  і прасцей
за ўсё даказваецца ў падкан
трольных  судах.  Часцей  за
ўсё, дастаткова проста рапар
ту  супрацоўнікаў  міліцыі,
якія, нібы, убачылі чалавека,
што “лаяўся матам”  і затры
малі яго. А суды з лёгкасцю
выносяць рашэнні аб адміні
страцыйных  арыштах  па
такіх фальшывых рапартах.
Калі абвінаваціць чалавека,
напрыклад, ва ўдзеле і арган
ізацыі  мітынгу,  то  гэта  на
шмат  больш  цяжка  даказ
ваць. Прыйдзецца даводзіць,
што быў сам факт арганіза
цыі, што былі ўлёткі з запра
шэннем на акцыю, якія рас
паўсюджваліся.  І  гэтак  да
лей… Гэта занадта складана
для праваахоўных органаў.
Улады маюць абсалютна “ад
катаную” сістэму рэпрэсій  і
спрашчаюць сабе працу.

  А  яшчэ  гэта  спроба
ўладаў прынізіць апазіцыю і
паказаць, што ў нас у краіне
няма  палітычных  зняволе
ных, а ёсць “хуліганы”. І чым

ЦІ ПАВІННА АПАЗІЦЫЯ ЛАБІРАВАЦЬ СВАЕ ІДЭІ
 Ў ДЗЕЙНЫХ ОРГАНАХ УЛАДЫ?

ВАШЫ АДКАЗЫ Ў НАСТУПНЫМ НУМАРЫ.

бліжэй да масавай акцыі, тым
больш прадстаўнікоў апазі
цыі  выходзіць  на  вуліцы  і
“пачынае лаяцца”. Ва ўладаў
ёсць  імкненне  зняважыць
інтэлігентных людзей, якія не
брыдкасловяць.  Дзеянні
ўладаў прадаказальныя. Але
што рабіць з тымі, хто заўсё
ды  лаюцца  публічна,  аж
“вушы вянуць”?

Аліна Мазанік

Каментар чытача на сай-
це  svabodaby.net:

 Дарэчы, апазіцыя  “брыд
касловіць” вуснамі сведкаў
мянтоў. Таму ў судах для пра
таколу неабходна патраба
ваць ад “сведкаў” дакладных
выказванняў, нібыта пачутых
з вуснаў таго ці іншага апазі
цыянера — што аблегчыць
працу будучым даследчыкам
мянтоўскага мату часоў кіра
вання Лукашэнкі.

Кнехт

БРЫДКАСЛОЎЕ
ЯК ПАЗБАВІЦЦА АД МАТУ І ПСЕЎДАМАТУ?


